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بزرگ ترین اقتصاد اروپا از رشد جاماند!
 موسسه آیفو اعلام کرد اقتصاد آلمان، بزرگ ترین اقتصاد اروپا، 
احتمالا امس��ال به دلیل پیامدهای جنگ در اوکراین ضعیف تر 
از حد انتظار رش��د خواهد کرد. به گزارش ایس��نا، این موسس��ه 
پیش بینی خود را برای رشد آلمان در سال ۲0۲۲ از ۳.۱ درصد 
پیش بینی شده در ماه مارس به ۲.۵ درصد کاهش داد، در حالی 
ک��ه پیش بین��ی ت��ورم خود را از ۵.۱ درص��د قبلی، به 6.۸ درصد 
افزایش داد. تیمو ولمرش��اوزر، اقتصاددان آیفو گفت: در ابتدای 
س��ال، قیمت های بالا منجر به از دس��ت دادن قدرت خرید در 
میان خانوارها و در نتیجه کاهش مصرف کالاها ش��د. اقتصاد 
آلمان در سه ماهه اول سال جاری با سرمایه گذاری قوی تر رشد 
اندکی داش��ت اما تهاجم روس��یه به اوکراین از اواخر فوریه تاثیر 

فزاینده ای را به دنبال داشت. 

چالش برقی برای کسب و کارها
ادامه از صفحه یک...  دلیل گرمای هوا و نیاز به آب بیشتر در مزارع 
و پدیده استخراج رمز   ارزها دلایلی هستند که باعث افزایش شدید 
مصرف برق و بر هم خوردن تراز تولید و مصرف برق ش��ده اند. 
س��ال ۱۳۹۹مرکز پژوهش های اتاق ایران و س��ندیکای صنعت 
برق پژوهشی انجام دادند که براساس آن پژوهش صنعت برق 
ایران وضعیت نامساعدی داشت؛ تا جایی که دسترسی به موقع 
به برق به یکی از چالش های فضای کس��ب و کار تبدیل ش��ده 
اس��ت. بر اس��اس آن گزارش این صنعت در آینده نیز با کس��ری 
بودجه هزینه ای و سرمایه ای مواجه خواهد شد که احتمالا کار را 
سخت تر نیز خواهد کرد. حالا حدود یک سال و نیم از آن گزارش 
می گ��ذارد و ای��ن صنعت درگیر ناترازی های زیادی اس��ت. آمار 
س��رعت رش��د مصرف برق حالتی شبیه به افسارگسیختگی پیدا 
کرده و در روزهای اخیر، شاهد ثبت پیک مصرف برق به مقادیری 
هستیم که حتی در زمان   های مشابه سال های گذشته، بی   سابقه 
بوده اس��ت؛ تا جایی که اولین   بار در کش��ورمان در اردیبهشت   ماه 
امس��ال، ش��اهد رس��یدن به رکورد مصرف برق به مرز ۵۵ هزار 
مگاوات بودیم. پیک مصرف برق در اوایل خرداد س��ال گذش��ته، 
رقمی نزدیک به ۴۵ هزار مگاوات بوده، یعنی ۹ تا ۱0 هزار مگاوات 
امسال رشد مصرف ثبت شده است و این روند ادامه دارد. این رشد 
عجیب مصرف وقتی به وجود آمده است که در همان مقطع، در 
اوایل خرداد   ماه، نیازمند مدیریت صحیح و سریع اجرایی بودیم 
که متاسفانه این امر محقق نشد. صنعت برق ایران به عنوان یک 
صنعت زیرساختی با چالش های متعددی روبه رو بوده که برخی 
از آنها به صورت مزمن باقی مانده و اس��تمرار آنها موجب ش��ده 
تا دسترس��ی به برق هم در همه س��طوح بخصوص برای صنایع 
دش��وار باش��د. تجربه سال های گذشته نشان می دهد بسیاری از 
موسسات و سازمان های دولتی و خصولتی، جزو مصرف کنندگان 
بزرگ پرمصرف هستند که الگوی مصرف انرژی را به هیچ عنوان 
رعایت نکرده و همین الگو یک ضربه بزرگ به صنایع خواهد زد 
و در آینده اقتصاد کش��ور با موانع زیادی روبرو می ش��ود. افزایش 
قیم��ت تمام   ش��ده، افت بازده��ی و افزایش هدررفت محصول و 
رش��د ضایعات، کاهش کیفیت و طولانی   تر ش��دن زمان تحویل 
همگی مواردی هستند که با قطع برق برای واحد تولیدی ایجاد 
می شوند. از همه مهم تر، مصرف کننده نهایی است که هزینه این 
رخدادها را با افزایش قیمت پرداخت خواهد کرد. به عنوان مثال، 
کارخانه مجبور است دستمزد پرداخت کند؛ اما به دلیل نداشتن برق 
تعطیل شده و تولید ندارد. برای عبور از نگرانی در صنعت برق، 
باید برنامه      ریزی مدونی انجام شود. باید بخش خصوصی در این 
مسیر پیشگام باشد و بتواند با برنامه زمان بندی، پیش بینی   های 
موردنیاز خود را در شرایطی که این قبیل ریسک   های عدم انسجام 
عرضه محقق ش��ده، وضعیت خود را در ثبات نس��بی حفظ کند؛ 
آینده صنعت برق در گرو همکاری دولت با بخش خصوصی است 

وگرنه مشکلات صنعت برق ادامه دار خواهد بود.

 
 آسيب توليد و مصرف 
 از پرداخت یارانه نقدی

ادامه از صفحه یک... در ش��رایطی انجام ش��د که زیرساخت های 
اولی��ه آن مهی��ا نبود. از همان ابتدا که ارز ترجیحی در راس��تای 
حمایت از مردم برای واردات کالاهای اساسی مورد توجه قرار 
گرفت، به جای اینکه منافعی برای مردم داش��ته باش��د، موجب 
انتقال منابع ارزش��مند ملی در ش��رایط تحریم به جیب عده ای 
خاص ش��د. متاس��فانه در این رابطه دولت به هر دلیلی و بدون 
ایجاد زیرساخت لازم، یارانه را به آسان ترین روش و به صورت 
نقدی پرداخت که این اقدام، طبق تجربه موجود آثار اقتصادی 
نامطلوبی بر اقتصاد دارد و موجب فاصله گرفتن از هدف اصلی 
می شود. اگرچه حذف دلار ۴۲00 تومانی، موضوعی مهم است 
و باید خیلی زودتر از این اجرایی می ش��د؛ اما پرداخت یارانه به 
صورت نقدی به دنبال این اقدام، مانع از به نتیجه رسیدن این 
ط��رح ش��د. هرگونه تزریق نقدی ب��ه اقتصاد چه به صورت وام 
بانک��ی ی��ا یاران��ه نقدی باعث افزایش نقدینگی در کش��ور و به 
دنبال آن تورم می ش��ود. این درحالی اس��ت که با در نظر گرفتن 
کالا ب��رگ الکترونی��ک برای ۴ کالای مورد نظر، تولید و رقابت 
بین تولیدکنندگان افزایش پیدا کرده، جذب نقدینگی بالا رفته 
و ش��اهد افزایش س��طح سرمایه گذاری در این حوزه ها خواهیم 
بود. پرداخت نقدی یارانه زمینه انحراف نقدینگی و تورم را ایجاد 
کرده و برای جلوگیری از این مسئله از یک سو و حمایت از اقشار 
جامعه، اختصاص کالابرگ الکترونیک می تواند راهکار مناسبی  
برای حمایت از اقشار آسیب پذیر جامعه باشد. با حذف ارز ۴۲00 
تومانی و افزایش قیمت ها از یک سو شاهد کاهش قدرت خرید 
مردم و به دنبال آن کاهش تقاضا و در نتیجه کاهش انگیزه تولید 
کالا در س��طح کش��ور هس��تیم که این خود آثار جدی اقتصادی 
و اجتماع��ی در پ��ی دارد. پرداخ��ت یارانه ب��ه صورت کالابرگ 
الکترونیک علاوه بر حفظ تعادل بازار و تقاضا، موجب بالا رفتن 
س��طح س��رانه مصرف مواد پروتئینی و ایجاد رقابت و در نهایت 

کاهش قیمت و هزینه تولید در میان مدت می شود.

اقتصاد کلان

 گروه اقتصاد کلان: تصویب قانون مالیات بر عایدی س��رمایه 
چه تاثیری بر بازار سهام خواهد گذاشت؟ به گزارش »تجارت«، 
اصلاح نظام مالیاتی از مهمترین ارکان و پیش نیاز اصلی اصلاح 

ساختار بودجه است. 
برای دس��تیابی به منابع پایدار و کاهش وابس��تگی بودجه به 
نف��ت و همچنی��ن جلوگیری از ف��رار مالیاتی و برقراری عدالت 
مالیات��ی و کم��ک به بهبود عدالت اجتماعی چاره ای جز اصلاح 

نظام مالیاتی نیست. 
هرچند دولت ها نگاه درآمدی به مالیات دارند و این امر اشتباه 
نیست، اما مالیات بسیار فراتر از تأمین بودجه دولت ها در اقتصاد 
نق��ش ایف��ا می کن��د.  مالیات و نظ��ام مالیاتی بانی و حامی نظم 
اقتصادی است. به هر میزان که سیستم مالیاتی ضعیف باشد، 
به همان میزان بی نظمی و آشفتگی بر بازارهای مختلف چیره 
می ش��ود. موض��وع فقط فرار مالیاتی یا ضع��ف قوانین مالیاتی 
نیس��ت. اگر روش و ش��یوه مالیات ستانی دولت ها درست نباشد، 
ممکن اس��ت مالیات س��تانی به ضرر اقتصاد کش��ور تمام شود و 
به ویژه به بخش تولید آس��یب برس��اند. این موضوع فرادولتی 
است و از مدت ها قبل ضرورت آن احساس می شد و اقداماتی 

نیز در این راستا انجام شده است. 
با این حال کارهای انجام ش��ده کافی نبوده و هنوز دس��تاورد 
ملموسی حاصل نشده است. اما به نظر می رسد دولت سیزدهم 
اراده انج��ام ای��ن کار را دارد و ه��م می تواند در ادامه اقدام های 
انجام ش��ده اصلاح نظام مالیاتی را به س��رانجام برساند. بررسی 
نظام مالیاتی کشورهای مختلف نشان می دهد که برای اجرای 
این نوع مالیات عایدی س��رمایه از دو روش سیس��تم تعهدی و 

سیستم تحقق عایدی سرمایه استفاده می شود.
 انتخاب هر یک از روش های فوق بس��تگی به س��اختار اقتصاد 
و نظام مالیاتی، نوع دارایی مش��مول مالیات و همچنین اثرات 
آن ب��ر رفتار س��رمایه گذاران و بنگاه ه��ای اقتصادی دارد. یک 
کارش��ناس بازار س��رمایه بر این باور اس��ت که تصویب قانون 
مالیات بر عایدی س��رمایه تمایل به س��رمایه گذاری در بورس 
را افزای��ش خواه��د داد. ولی��د ه��لالات با اش��اره ب��ه لایحه 

مالیات عایدی بر س��رمایه و تاثیر آن روی بازار س��رمایه اظهار 
ک��رد: ه��ر چقدر جلوی فعالیت های س��فته بازان��ه در بازارهای 
م��وازی گرفت��ه و مالیات بیش��تری از مش��اغل م��وازی گرفته 
 ش��ود ی��ا مالیات��ی که تعیین ش��ده اس��ت، واقعا گرفته ش��ود،

 بسیاری از سرمایه گذاران ترجیح می دهند سرمایه خود را وارد 
بازار س��هام کرده و در س��هامی سرمایه گذاری کنند که سودآور 
است و سود تقسیم می کند. وی ادامه داد: تاکنون اکثر مشاغل 
مع��اف از مالی��ات بوده اند و تقریبا فقط دو قش��ر در این کش��ور 

مالیات می دهند. 
یکی س��هام داران که هم ش��رکت ها یک بار مالیات پرداخت 

می کنند و هم زمان معامله مالیات کسر می شود و یک قشر هم 
کارمندان. بنابراین هر چقدر وضعیت مالیات در بازارهای موازی 
ش��فاف تر ش��ود تمایل به س��رمایه گذاری در بورس بیشتر می 
شود. اخیرا محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی اعلام کرده است که به زودی لایحه 
مالی��ات عای��دی بر س��رمایه به صحن علن��ی مجلس می آید تا 

مورد بررسی قرار گیرد.
مجتبی توانگر، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس پیش از این 
گفته بود: با توجه به اینکه امکان انجام فعالیت های غیر مولد 
در بازارهای��ی همچ��ون ملک، خ��ودرو، طلا و ارز آن هم بدون 

پرداخت مالیات و به همراه کس��ب س��ود چندبرابری نس��بت به 
فعالیت های تولید وجود دارد، طبیعی است که نقدینگی به سمت 

تولید نرفته و به دنبال آن رونق تولید هم شکل نگیرد. 
وی حذف سفته بازی و فعالیت های غیرمولد را از اولویت های 
اصلی اقتصاد کش��ور خواند و افزود: این موضوع باعث انحراف 
نقدینگی از مسیر تولید می شود که برای جلوگیری از آن و  مانع 
زدایی از تولید باید قانون مشخصی را تصویب کرد؛ مهمترین 
راهکار نیز قانونی شدن مالیات بر عایدی سرمایه یا همان مالیات 

بر سوداگری طلا، سکه، ارز و مسکن است. 
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اهمیت طرح 
مالیات بر سوداگری طلا، سکه، ارز و مسکن گفت: قطعا با قانونی 
ش��دن مالیات بر عایدی س��رمایه و همجنین اجرای درست آن، 
دیگر فعالیت های سفته بازی جذابیت کمتری داشته و نقدینگی 
کمتری جذب این فعالیت ها می شود. در نهایت نیز شاهد کاهش 
قیمت ها در کوتاه مدت و جلوگیری از نوسانات قیمتی و هدایت 

نقدینگی به تولید در بلند مدت خواهیم بود.  
با توجه به کس��ری فزاینده بودجه در س��ال های اخیر و تلاطم 
در بازاره��ای دارای��ی، ایج��اد پایه مالیات بر عایدی س��رمایه یا 
مالیات بر س��وداگران ضرورتی اجتناب ناپذیر اس��ت که باید به 

سرعت دنبال شود.
 در همین راس��تا کمیس��یون اقتصادی بررس��ی طرح مالیات بر 
عایدی سرمایه را در دستور کار قرار داد. توانگر اجرای مالیات 
بر عایدی سرمایه را باعث ایجاد تحول بزرگی در عرصه اقتصاد 
دانس��ت و گفت: این طرح در مجالس و دولت های گذش��ته با 
ابع��اد ضعی��ف تری مطرح ب��وده که هر بار به دلایل مختلف به 

نتیجه نرسیده است. 
نمون��ه آن مصوب��ه دولت در خ��رداد ۱۳۸۸ برای اخذ مالیات از 
بخش سوداگری یا دلالی مسکن بود که علی رغم ابلاغ آن، با 
نامه آقای لاریجانی رییس وقت مجلس لغو شد. در سال ۱۳۹۱ 
نیز وزارت اقتصاد در ذیل لایحه اصلاح مالیات های مستقیم، 
لایحه مالیات بر عایدی س��رمایه را به مجلس ارائه کرد که در 

سال ۱۳۹۳ بعد از طرح در مجلس تصویب نشد.  

»تجارت« اثرات قانون مالیات بر عایدی سرمایه را بررسی کرد

محرک جدید رونق بورس

خبر کوتاه

تلاش دولت برای جلوگیری از خلق پول پیش بینی کاهش تورم در کوتاه مدت
 وزی��ر ام��ور اقتص��اد و دارایی گفت: تلاش دولت این اس��ت که از طریق انضباط 
بخش��ی و نظارت صحیح بر بازار قیمت ها کنترل ش��ود و انتظار داریم در ماه ها و 
فصول آینده تورم و فش��ار قیمتی کاهش یابد. س��ید احس��ان خاندوزی، با حضور 
در جلس��ه ش��ورای اداری شهرس��تان گلپایگان در بیست و پنجمین سفر استانی 
رئیس جمهور به اس��تان اصفهان، اظهار کرد: طبق تأکید رئیس جمهور س��فرهای 
استانی نباید حالت تشریفاتی پیدا کند و در همین راستا بارها طرح های متعددی 
برای افتتاح در استان ها مطرح شده، اما رئیس جمهور آن را از دستور سفر حذف 

کردند چراکه هدف این اس��ت که بتوانیم در هر شهرس��تان و اس��تان که حضور پیدا می کنیم چند چالش شناس��ایی 
ش��ود و با اولویت بندی و تخصیص اعتبارات بانکی و بودجه ش��اهد این باش��یم که در دو س��ال آینده چالش های 
اولویت دار منطقه حل ش��ده باش��د. وی افزود: با توجه به ش��رایط عمومی اقتصاد ایران در تابس��تان س��ال گذش��ته 
نرخ بالای تورم را تجربه کردیم و تلاش دولت این بود که در ش��ش ماهه اول س��ال بر ایجاد ثبات اقتصاد کلان 
متمرکز ش��ود و تورم را مهار کند که تا پایان اس��فندماه س��ال گذش��ته هم اتفاقات بس��یار خوبی در زمینه تورم نقطه 
به نقطه کش��ور رخ داد. به گزارش ایس��نا، وزیر امور اقتصاد و دارایی تصریح کرد: همچنان فش��ارهای تحریمی بر 

اقتصاد ایران وجود دارد.

    معاون رییس جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: دولت سیزدهم با کاهش 
هزینه ها، ۱۸0 هزار میلیارد تومان برای فعالیت های عمرانی صرف کرده است. به گزارش 
ایرنا، سیدمسعود میرکاظمی در نشست شورای اداری اردستان افزود: کشورمان فقیر 
نیست، اما مشکلات زیادی داریم که نیاز به آسیب شناسی دارد.  وی تصریح کرد: با 
توجه به رشد اقتصادی نزدیک صفر، بیکاری ۱6 درصد، نرخ جذب سرمایه گذاری منهای 
چهار و 6 دهم درصد و تورم ۴۸ درصدی سال گذشته، کنترل هزینه را داشته ایم.  به گفته 
وی، دولت قبل در هشت سال ۲ هزار و 700 هزار میلیارد تومان هزینه کرده است و اوج 

ناکارآمدی را شاهد بودیم.  رییس سازمان برنامه و بودجه اظهار داشت: با همه اوصاف، فراوانی ثروت در کشور وجود دارد و 
پول هست، اما کافی نیست. میرکاظمی افزود: در سال های گذشته برای کاهش هزینه ها خلق پول می کردند که استقراض 
باعث افزایش نقدینگی و ایجاد تورم می شود اما دولت سیزدهم از لحاظ مصارف و مخارج اجازه خلق پول را نداده است. وی 
تاکید کرد: در کنار منابع مالی، داشتن برنامه مهم است و باید اقدام ها را در زندگی مردم اثربخش کرد تا شاهد رشد اقتصادی 
و کاهش تورم و افزایش بهره وری باشیم. رییس سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: نقدینگی باید به سمت تولید هدایت 
شود و دغدغه همه مدیران اشتغال جوانان، استفاده بهینه از منابع و مولدسازی منابع باید باشد و تلاش شود، تولید افزایش 

یابد و بازار هدف را هم به دست گرفته مسیر را برای سرمایه گذاری هموار و موانع پیش روی مردم حذف شود.  

گروه اقتصاد کلان: سرپرست سابق سازمان تامین اجتماعی معتقد است در حال حاضر 
اولین قدم برای بهبود عملکرد وزارت تعاون و سازمان تامین اجتماعی بازگرداندن 
اعتماد به اعضای این مجموعه اس��ت و در وهله دوم اس��تفاده از متخصصان هر 

حوزه باید در اولویت قرار بگیرد.  
 محم��د حس��ن زدا در گفت وگ��و با »تج��ارت« عنوان کرد: حوزه تامین اجتماعی و 
وزارت کار حوزه پرچالش��ی اس��ت، اگر سرپرس��ت جدید به علم و دانش و تجربه ای 
که موجود است اعتماد کند و اعتماد پرسنل را دوباره بازسازی و بدست بیاورد، همه 
مش��کلات موجود راه حل دارد و برای همه مس��ائل راهکار وجود خواهد داش��ت،  به 

شرط اینکه به علم و دانش و تجربه اعتماد داشته باشیم. 
او ادامه داد: اولین موردی که سرپرس��ت جدید باید به آن توجه کند، این اس��ت که 
اعتماد پرسنل را بازگرداند. چون اگر مجموعه را با خودمان نداشته باشیم، حتی اگر 
کامل ترین برنامه دنیا را هم داشته باشیم، نمی توانیم آن را اجرا کنیم. چون همین 
پرسنل هستند که باید برنامه را اجرا کنند. تنها وزارتخانه ای که پرسنل آن در خیابان 
تجمع کردند و گفتند کار نمی کنیم وزارت تعاون است. باید اول اعتماد را برگرداند. 
دوم اینکه چون مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تنوع زیادی دارد مثل 
بیمه ها ، بهزس��تی ، تعاون و بانک ها و ... سرپرس��ت جدید باید به این نتیجه برس��د 
که از متخصصان مربوطه استفاده کند. بیمه الان در دانشگاه ها تدریس می شود و 
تبدیل به یک علم شده است. این طور نیست که با مثلا با مدرک مکانیک بشود 
کار بیمه را هم انجام دهم. مشکلی که وزیر قبلی داشت این بود که با تفکر کمیته 
امداد آمده بود و قصد داشت با این تفکر کار بیمه گری انجام می دهد. مشکل این 
بود. ایشان هم قصد خراب کردن کارها را نداشت و مصمم بود که کارها را جلو ببرند 

ولی توجه نداشت که با نگاه حمایتی نمی توان کار بیمه ای انجام داد. 
زدا افزود: عدالت در نگاه حمایتی یک معنی دارد ولی معنی عدالت در بخش بیمه ای 
متفاوت است. همان عدالتی که در بخش حمایتی است در بخش بیمه نیست. همین 
باعث شد که مردم به کف خیابان بیایند و این وضعیت شکل بگیرد. پس اول اعتماد 
است که باید برگردانده شود و پرسنل را دلگرم کنند و ببینند از چه چیزی ناراحت 
هس��تند. سرپرس��ت جدید بیش��تر باید رهبری کند تا ریاست. این می تواند قدم اول 
باشد. قدم دوم این است که در رشته های مختلف، مختصصان آن حوزه را انتخاب 
کند. ما در همه مجموعه ها جوانان خوب، پاک و مومن و متخصص آن رش��ته را 
داریم. اینجا ایران اس��ت و از این بابت مش��کلی نداریم. باید از مجمموعه ها برنامه 
عملیاتی بخواهند و بعد ببینند که این برنامه ها به موقع اجرا بش��ود و مانیتورینگ 
برنامه ها را انجام دهند. این سه قدم اول است که اگر آن ها را انجام دهند، مطمئن 

هستم که اوضاع بهتر می شود.
 سرپرس��ت س��ابق س��ازمان تامین اجتماعی درباره وضعیت افزایش دستمزدها و 
اعتراضاتی که در این خصوص وجود دارد، تصریح کرد: سازمان تامین اجتماعی 
وقتی به دولت پیش��نهاد داده و گفته اس��ت که حداقل بگیرها ۵7.۴ درصد و س��ایر 
س��طوح ۳۸ درصد به علاوه ۵۵0 هزار تومان افزایش حقوق داش��ته باش��ند، قطعا 
پیش��بینی کرده اس��ت که توان انجام این کار را دارد. وزیر محترم بررس��ی کردند 
و آن را امض��ا کردن��د. ام��ا دول��ت آمده برای خودش ۱0 درصد تعیین کرده اس��ت. 
پیش��نهاد من این اس��ت که با توجه به اینکه س��ازمان اعلام آمادگی کرده برای 

پرداخت این مبلغ، دولت این مصوبه را اجرا کند. منتها برای سال های بعد شورای 
عالی کار وقتی تصمیم گیری می کند به این نکته توجه کند که این تصمیم فقط 
در حوزه ش��اغلین نیس��ت. این تصمیم به اس��تناد ماده ۱۱۱ قانون تامین اجتماعی 
بر وضعیت بازنشس��تگان تاثیر می گذارد. من پیش��نهادی دادم و آن  این بود که 
تبصره ای باید به قانون کار اضافه کنیم که چون در ش��ورای عالی کار سرنوش��ت 
مستمری بگیران و بازنشستگان هم دخیل است، نماینده بازنشستگان در شورای 
عالی کار حضور داشته باشد. وقتی ما چهار میلیون بازنشسته داریم، چطور می شود 
این جمعیت در ش��ورای عالی کار نماینده ای نداش��ته باش��ند؟ اما دوس��تان هنوز با 

ما هم عقیده نیستند. 
زدا درب��اره تخلف��ات و روش ه��ای مب��ارزه با فس��اد در این س��ازمان گفت: از نگاه 
فسادس��تیزی، از آقای عبدالملکی تش��کر می کنم، ولی فسادس��تیزی هم خودش 
برنامه می خواهد. وقت ایشان  روز اول می گوید دو هزار مدیر خلاف کار در تامین 
اجتماعی وجود دارد، شما با این صحبت، کلا بین خودت و مجموعه تامین اجتماعی 
ارتباط را قطع می کنید. فله ای صحبت کردن درست نیست. چون در آن دو هزار نفر 
بعد می بینید کسانی که مختلف بودند با آن ها برخورد می شود، اما کسانی که در این 
مجموعه تخلف نکرند و شما به آن  ها توهین کردید مشخص نیست که تکلیف آن 
ها چه می شود. آقای عبدالملکی فسادستیز است، اما باید سیستم ایجاد می کردند و 

هر کسی هم تخلف می کرد به شدیدترین حالت به مجازت می رسید. 
او ادامه داد: اموال تامین اجتماعی حق الناس است و برای بیت المال نیست. یعنی 
برای کارگر و کارفرما اس��ت. مش��خص اس��ت که تخلف وجود دارد اما آیا می توانیم 
فله ای بگویم دو هزار نفر متخلف هس��تن؟ خیر. اینگونه نیس��ت. من می گویم باید 
سیستم داشته باشیم، مانیتورینگ کنیم و نظارت انجام دهیم. سیستم سوت زنی را 
فعال کنیم و برای کس��انی که افش��ا  می کنند جایزه بگذاریم. ارتباط مان را با مردم 
بیش��تر کنیم. من وقتی سرپرس��ت س��ازمان تامین اجتماعی بودم در جلسه تعیین 
حقوق س��ایر س��طوح را برای اولین بار به صورت زنده از طریق اینس��تا گرام پخش 
کردیم که این چهار میلیون نفر ببینند در جلسه چه خبر است.  تعداد خیلی کثیری 
هم شاهد بودند. حس بسیار خوبی است که مردم را در کار شریک کنیم. در بحث 
مبارزه با فساد ایشان از اول گفتند که می خواهند با فساد مبارزه کنند. اگر فاسدی 
در سازمان است باید به شدیدترین شکل با آن برخورد شود، ولی وقتی جمله بعدی 

می گویم دو هزار نفر اینجا فاسد هستند در اینجا جز اینکه بین خودمان و بدنه قطع 
رابطه کنیم نتیجه دیگری ندارد.

کارشناس امور تامین اجتماعی عنوان کرد:  الان یکسال است از دولت گذشته باید 
بلاخره چهار پرونده به نتیجه می رسید تا مردم هم شاد شوند که اموال برگردانده شده 
است. الان اگر سووال کنیم از اقای عبدالملکی که آن دو هزار متخلف چه شدند، 
ایشان می خواهد چه جوابی بدهد؟ برای همین گفته می شود ایشان شده  وزیر شعار. 
من به عنوان یک جانباز برای انقلاب و نظام هزینه کردم و دوست دارم پیشرفت و 

آبادانی کشورم را ببینم. اینطور نیست که من فقط کنار بنشینم و انتقاد کنم. 
زدا در بخ��ش دیگ��ری از صحبت هایش درب��اره وضعیت بنگاه های کوچک که از 
حمایت لازم برخوردار نیستند، گفت: ما متاسفانه وقتی احساس می کنیم که گروه 
شاغل در کشور تحت فشار هستند فکر می کنیم تنها راه حل این است که حقوق شان 
را زیاد کنیم، اما در واقع  مش��کلات از همین جا ش��روع می ش��ود. اگر اقتصادهای 
موفق دنیا را مطالعه کنیم متوجه می ش��ویم که این تنها راه نیس��ت. ما می توانیم 
هزینه های بهداشت، مسکن، تغذیه و آموزش شان را کاهش دهیم. یا باید حقوق 
ش��ان را زیاد کنیم که آثار تورمی دارد و ظرف دو ماه دوباره همه چیز را از دس��ت 
می دهند و یا اینکه به سمتی برویم. که هزینه های شان را کاهش دهیم. تا به الان 
ما هیچ برنامه و طرحی برای کاهش این هزینه ها نداش��تیم. چون روی افزایش 
حقوق تمرکز می کنیم و این هم سیاس��ت تورمی اس��ت. دو - س��ه ماه حقوق را ۵7 
درصد افزایش می دهیم و بنگاه های کوچک را تحت فش��ار محیط کس��ب و کار 
قرار می دهیم ولی تورم هم باعث می ش��ود که چند ماه بعد فقط بتوان اجناس س��ه 

ماه قبل را با آن مبلغ خرید.
سرپرست سابق تامین اجتماعی تصریح کرد: متاسفانه وقت نمی گذاریم و از علم، 
دانش و تجربه جهانی اس��تفاده نمی کنیم. باید برویم به س��مت کاهش هزینه ها. 
هر سیستمی که از آن برنامه بخواهیم باید برنامه های عملیاتی بیاورد که منجر به 
کاهش هزینه ها شود، نه اینکه منجر به ایجاد تورم و بحران شود. مشکل مان این 
نگاهی اس��ت که وجود دارد. همیش��ه اولین چیزی که به ذهن مان می رس��د را اجرا 
می کنیم. در حالی که باید به دنبال بهترین گزینه باشیم و نه اولین گزینه. ما آمدیم 
دهک بندی کردیم، ولی پر از ایراد است. شما ببیند کسانی که به این دهک بندی 
اعتراض کردند چند میلیون نفر بودند. ما اول باید نیازمند واقعی را به طور صحیح 
بشناسیم و راه های فرار را ببیندیم. شناسایی کردن ضرورت جدی دارد. ما در نظام 
لایه بندی تامین اجتماعی باید بحث حمایتی را ببینیم که دیدیم ولی باید تمام سطوح 
را ببینیم. ما در نظام لایه بندی تکلیف سازما ن ها و نهادها را مشخص می کنیم، تا 
این همپوش��انی ها از بین برود. ما جمعیت مان ۸0 میلیون نفر در کش��ور اس��ت، اما 
باید پرسید چند میلیون دفترچه بیمه در کشور داریم؟ این همپوشانی وجود ندارد. 
چندین میلیون هستند که اصلا دفترچه ندارند و برخی سه یا چهار دفترچه دارند. 
چرا نمی توانیم شناسایی کنیم؟ چون بانک اطلاعاتی ایرانیان که باید در وزارت کار 
باشد به شکل درست وجود ندارد. اگر این بانک باشد می توانیم منابع مان را درست 
مدیریت کنیم. الان ما منابع کم داریم و هم اینکه منابع کم را هرز می دهیم.  پس 
به درس��تی مدیریت نمی ش��ود. قرار اس��ت به محرومین کمک کنیم ولی نمی دانیم 

محروم چه کسی است. پس بنابراین پول پاشی می کنیم .

محمد حسن زدا، سرپرست سابق سازمان تامين اجتماعی در گفت و گو با تجارت مطرح کرد:

بازگرداندن اعتماد مردم اولویت اول تامين اجتماعی 
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